

СОДЕРЖАНИЕ

Российский ученый-американист профессор В. А. Ушаков. К 70-летию.	10
Библиография научных трудов профессора В. А. Ушакова / составитель к.и.н. Т. Н. Гончарова.	13

I. НАУЧНЫЕ СТАТЬИ

<i>Сидоренко Л. В.</i> Церковь и государство в Англии конца XVII века: проблема соотношения религиозных и политических причин Славной революции	17
<i>Мусаев В. И.</i> Представление о «русской угрозе» в Северной Европе: история и современность.	31
<i>Барышников В. Н.</i> Угроза советской оккупации Финляндии в 1935 г. и полпред в Хельсинки Э. А. Асмус.	44
<i>Веригин С. Г.</i> Заселение и экономическое освоение бывших финских территорий Северного Приладожья (весна 1940 – лето 1941 гг.).	62
<i>Кренц Э.</i> Создание и крах ГДР как поворотные пункты европейской истории. 80	

II. НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

<i>Поздеева М. А.</i> «Отцы-основатели» США: Б. Франклин, Дж. Вашингтон, Т. Джефферсон в восприятии современников в России (первые упоминания в прессе)	110
<i>Мальцев А. М.</i> Англо-французские переговоры о мире в 1806 г.	121
<i>Ганзенко Д. С.</i> Особенности социально-политического развития США после окончания Гражданской войны по материалам журнала «Дело» (1866–1869 гг.).	134
<i>Яковлева А. Е.</i> Оформление христианской демократии как правящей идеологии в Германии после окончания Второй мировой войны.	151

III. ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И ИСТОРИОГРАФИЯ

<i>Гончарова Т. Н.</i> Миссионеры католической церкви о французской Вест-Индии XVII века.	165
<i>Плешков В. Н., Ушаков В. А.</i> Америка и американцы в восприятии российского дипломата XIX века.	183

Арзамасцева Е. Н. Нарастание противоречий между Российской империей и Великим княжеством Финляндским в освещении финляндской политической прессы (1907–1910). 192

IV. ИСТОРИЧЕСКАЯ АНТОЛОГИЯ

Информация морского представителя о ходе переговоров в Тарту в РВС Республики. Подготовка к публикации, предисловие и комментарии А. В. Смолина. 206

V. РЕЦЕНЗИИ

Смолин А. В. Рецензия на книгу: А. В. Шмелев. Внешняя политика адмирала Колчака (1918–1919 гг.). СПб.: Изд-во Европейского университета в Санкт-Петербурге, 2017 – 266 с.; [4] с ил. – (Эпоха войн и революций; вып. 9). 214

Борисенко В. Н., Демичева Т. М. Рецензия на коллективную монографию: От национальных государств к единой Европе: проблемы европейской интеграции в XIX–XXI вв. / Авторский коллектив: Барышников В. Н., Возгрин В. Е., Гончарова Т. Н., Евдокимова Н. П., Климова Г. С., Пленков О. Ю., Сидоренко Л. В., Соколов О. В., Фокин В. И. Под ред. А. В. Смолина. СПб.: Изд-во РХГА, 2016. – 620 с. 222

VI. ХРОНИКА

Шестые Барышниковские научные чтения. Сообщение подготовлено Т. К. Михалковой 226

Садомцева А. Р. О деятельности студенческого научного общества «Новист» в 2016–2017 учебном году. 228

Требования к подаче материалов в журнал. 233

CONTENTS

Russian expert on American history Professor V. A. Ushakov. Our Greetings on his seventieth birthday.	10
Bibliography of publications of Assistant Professor V. A. Ushakov / compiler T. Goncharova.	13

I. SCIENTIFIC ARTICLES

<i>Sidorenko L. V.</i> Church and State in England at the late Seventeenth century: the problem of correlation of religious and political causes of the Glorious revolution. .17	
<i>Musaev V. I.</i> Image of the «Russian threat» in Northern Europe: history and the present day.	31
<i>Baryshnikov V. N.</i> The threat of Soviet occupation in Finland in 1935 and the plenipotentiary representative in Helsinki E. A. Asmus.	44
<i>Verigin S. G.</i> Setting and economic development of the former Finnish territories of the Northern Priladozhje (spring 1940 – summer 1941).	62
<i>Krenz E.</i> Formation and collapse of the GDR as turning points of European history.80	

II. SCIENTIFIC REPORTS

<i>Pozdeeva M. A.</i> The «founding fathers» of the USA: Benjamin Franklin, George Washington and Thomas Jefferson in the perception of their contemporaries in Russia.	110
<i>Maltsev A. M.</i> Anglo-French peace negotiations in 1806.	121
<i>Ganzenko D. S.</i> The features of the social and political development of the USA after the end of the Civil war in the materials of the journal «Delo» (1866–1869). . . .	134
<i>Yakovleva A. E.</i> The formation of Christian democracy as the ruling ideology in Germany after the end of World War II.	151

III. CRITICAL STUDY OF SOURCES AND HISTORIOGRAPHY

<i>Goncharova T. N.</i> Missionaries of the Catholic Church about the French West-Indies in the 17th century.	165
<i>Pleshkov V. N., Ushakov V. A.</i> America and Americans in the perception of a Russian diplomat of the 19th century.	183

Arzamastseva E. N. Escalation of tensions between the Russian empire and the Great Duchy of Finland in the representation of the Finnish political press (1907–1910).192

IV. HISTORICAL ANTHOLOGY

Information of the maritime representative on the progress of negotiations in Tartu to the Revolutionary Military Council of the Republic. Foreword and comments by A. V. Smolin 206

V. REVIEWS

Smolin A. V. Review on the book: *A. V. Shmelev. Vneshnjaja politika admirala Kolchaka (1918–1919)* [The foreign policy of Admiral Kolchak (1918–1919)]. Saint-Petersburg: Izdatel'stvo Evropejskogo universiteta v Sankt-Peterburge, 2017 – 266 p.; [4] illustrations. – (Jepoha vojn i revoljucij [The Age of Wars and revolutions]; issue 9). 214

Borisenko V. N., Demicheva T. M. Review on the collective monograph: *Ot nacional'nyh gosudarstv k edinoj Evrope: problemy evropejskoj integracii v XIX–XXI vekhah* [From Nation-States to the European Unity: Issues of European Integration in the 19–21st centuries] / Author's collective: Baryshnikov V. N., Vozgrin V. E., Goncharova T. N., Evdokimova N. P., Klimova G. S., Plenkov O. Ju., Sidorenko L. V., Sokolov O. V., Fokin V. I. Edited by A. V. Smolin. Saint-Petersburg: Izdatel'stvo RHGA, 2016. – 620 p. 222

VI. CHRONICLE

Sixth Baryshnikov scientific readings. The report prepared by T. K. Mikhalkova .226

Sadomtseva A. R. About the activities of the Student Scientific Society “Novist” in the 2016–2017 Academic Year. 228

Requirements for submitting materials to the journal 233